
V I L I A M O V I  Š I R O K É M U

Bratislava 27. mája 1947

Milý Vilo,

po tieto dni predložil v mene slovenského učiteľ
stva bratislavský školský inšpektor Fridrich Masár 
kancelárii prezidenta Republiky žiadosť o prijatie 
11-člennej deputácie učiteľstva slovenských národ
ných škôl u prezidenta Republiky. Na audiencii má 
táto deputácia tlmočiť žiadosť slovenského učiteľstva, 
aby v novom školskom zákone bol bezpodmienečne 
schválený ten stav, aký sa vytvoril za Národného 
povstania na základe nariadení SNR o školstve.

Veľmi by som Ta prosil, aby Tvoja kancelária 
urgovala v kancelárii prezidenta Republiky skoré 
uskutočnenie audiencie. Súčasne žiada deputácia o pri
jatie v tej samej veci u predsedu vlády a u ministra 
školstva a osvety. Prosil by som Ta, aby Tvoja kan
celária i na týchto miestach intervenovala za usku
točnenie žiadosti. Buď taký dobrý a daj mi vedieť, 
aký výhľad na úspech má toto podujatie.

Srdečne Ti ďakujem a zdravím

Tvoj
L. Novomeský

Súčasne ďakoval F. Masárovi za správu o deputácii a 
pokračoval: „Nerád by som ako straník a osoba pre 
štátnu školu zaujatá, sám sa pričiňoval v celej tejto veci. 
nemusím Vám však povedať, ako vítam Vašu iniciatívu 
a ako rád vypočujem dobré správy, ktoré bezpochyby 
prinesiete. Je však samozrejmé, že u všetkých svojich 
známych presadzujem, aby Vaša deputácia mohla byť 
prijatá čo najskôr.

Považoval by som tiež za potrebné, keby ste po ná
vrate z Prahy zašli tiež na Predsedníctvo SNR i Zboru po
vereníkov a tam takisto tlmočili stanovisko, ktoré rozve
diete na zodpovedných fórach v Prahe.“

Išlo o zásadu štátnej a jednotnej školy, proti ktorej sa

388



už stavali predstavitelia všetkých strán okrem komunis
tickej. Márne sa preto povereník školstva usiloval urých
liť prijatie delegácie slovenských učiteľov, o ktorých sa 
vedelo, že myšlienku štátnej školy prijali v prevažnej 
väčšine za svoju ešte v SNP. Prezidentská kancelária 
vybavila vec tak, že prezident prijme delegáciu pri po
byte na Slovensku v jeseni (tým ju vlastne nepripustila 
k predsedovi vlády a k ministrovi školstva). Keď sa No- 
vomeský z novín dozvedel, že prezident má prísť v po
lovici septembra do Topoľčianok, prosil 26. V III. 1947 
Širokého osobného tajomníka F. Bihellera, aby v prezi
dentskej kancelárii vybavil prijatie delegácie učiteľov 
v Topoľčiankach a aby kancelária oznámila organizáto
rom delegácie, kedy ju prezident prijme.

Delegácia slovenských učiteľov sa k prezidentovi ne
dostala.
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